
Novelizací nařízení vlády č. 299/2001 Sb. by 
se podle ministerstva pro místní rozvoj (MMR) 
měla nejen rozšířit státní podpora na rekon-
strukce a zateplování i nepanelových bytových 
domů, ale zároveň by se měla diferencovat 
výše státní podpory příspěvku na úroky s cílem 
motivace ke kvalitě a k energetickým úsporám.  

Ještě před včerejším vyslovením nedůvěry 
vládě Poslaneckou sněmovnou jsme se proto 
zeptali ministra Cyrila Svobody: Chcete-li, aby 
zateplování s podporou z peněz daňových po-
platníků bylo opravdu kvalit-
ní, nemělo by se přikročit  
k certifikaci firem, provádějí-
cích zateplování, a možnost 
získat dotaci zůstala otevřená 
jen pro investory, kteří by 
spolupracovali s takto prově-
řenými firmami?  

»Problémem kvality prová-
děných prací se již delší dobu 
zabýváme, jeho řešení však 
není nijak jednoduché,« odpo-
věděl ministr Svoboda. »Zva-
žujeme řešení zatím v několi-
ka variantách. Jednou z nich 
je skutečně forma certifikace 
firem přímo na jejich jednotli-
vých stavbách. Tato řešení 
ještě nejsou předmětem nove-
lizace, kterou budu v nejbliž-
ších týdnech ve vládě prosa-
zovat, ale připravujeme je pro 
další novelizační krok. Není 
vyloučeno, že využijeme sys-
tém, který byl zahájen  
u Technického a zkušebního ústavu stavebního 
Praha, s. p. (TZÚS je nezávislou certifikovanou 
zkušebnou – pozn. redakce). V každém případě 
však budeme moci vyžadovat naplnění této 
kvalitativní podmínky, až certifikované firmy 
budou zahrnovat větší část trhu. Jinak bychom 
brzdili rozvoj programu,« dodal šéf rezortu pro 
místní rozvoj. 

TZÚS začal s udělováním Osvědčení o od-
borné způsobilosti k provádění zateplení budov 
kontaktními zateplovacími systémy loni na 
podzim. Činí tak ve snaze, aby zadavatel 
(investor) v rámci výběrového řízení lépe roz-
poznal způsobilost stavební firmy ke kvalitní-
mu provedení zateplovacích prací. A naopak, 
aby firma ucházející se o zakázku mohla dolo-
žit garanci kvality jí prováděných konkrétních 
kontaktních zateplovacích systémů. 

Celý systém osvědčování, který vznikl ve 
spolupráci s Cechem pro zateplování budov 
(viz www.czb.cz) je založen na posuzování 
odborné způsobilosti prováděných prací přímo 

na stavbách. TZÚS dosud toto osvědčení při-
znal sedmi stavebním firmám, dalších 25 se do 
osvědčování zapojilo. Osvědčení platí nejvýše 
tři roky, během nichž je jeho držitel podrobo-
ván namátkovým kontrolním auditům. Pokud 
by byl výsledek kontrolního auditu nevyhovu-
jící, TZÚS rozhodne o odnětí osvědčení (viz 
http://www.tzus.cz/cs/downloads/Registr_osvedceni_ETICS_03.pdf).  

Jak vyplynulo ze včerejší tiskové konference 
uspořádané Cechem pro zateplování budov a 
Sdružením EPS ČR (jeho členy jsou výrobci 

suroviny – expandovatelné- 
ho polystyrenu /EPS/, výrobci 
aplikací z EPS a další společ-
nosti a odborníci z této oblas-
ti), kolem 30 % zateplení 
budov vykazuje různé nedo-
statky, přičemž zhruba v deví-
ti případech z deseti jde  
o chyby v samotné projektové 
přípravě a vlastní realizaci 
zateplovacího systému. Tyto 
nedostatky však jdou na vrub 
stavebních firem, které stojí 
mimo Cech pro zateplování 
budov, jehož základním cílem 
je podpora a prosazování vy-
sokých standardů kvality  
v oboru zateplování budov  
s obzvláštním důrazem na 
užívání dlouhodobě ověřených 
komplexních systémů pro 
obvodové pláště budov.  
Pouze v Programu Panel, spra-
vovaném ministerstvem pro 
místní rozvoj, bude z rozhod-

nutí vlády pro letošní rok alokováno kromě 
původně plánovaných 3,5 mld. Kč ještě dalších 
zhruba 500 až 750 mil. Kč. Po včerejším jedná-
ní ministrů Cyrila Svobody a Martina Bursíka 
se naopak zdá, že Program Panel neobdrží 
dalších zhruba 5,7 mld. Kč z prodeje emisních 
povolenek, jak si MMR slibovalo. Výnosy  
z prodeje povolenek jsou totiž podle ministra 
životního prostředí Bursíka ze zákona příjmem 
Státního fondu životního prostředí a musí smě-
řovat do dalšího omezování emisí skleníko-
vých plynů. »Není možné tyto prostředky vyu-
žít na výstavbu nových bytů nebo na rekon-
strukci výtahů či něco dalšího,« řekl Martin 
Bursík. »Jedna věc je tvrzení, druhá skutečnost 
je, co je v zákoně a ve smlouvách,« nesouhlasil 
Cyril Svoboda.                                            ( r š )  

 
V dubnovém vydání Moderní obce už příští 

týden si budete moci přečíst rozhovor s minis-
trem Svobodou o Aktualizace nástrojů bytové 
politiky, jak ji připravilo MMR. 
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AKT UÁL NĚ  

Města v EU a peníze z EU 
Přesvědčivým poměrem hlasů včera Evrop-

ský parlament schválil zprávu českého euro-
poslance Oldřicha Vlasáka o městské dimenzi 
politiky soudržnosti v novém programovém 
období. Jedním z jejích hlavních sdělení je i 
určitý návod, jak upravit pravidla strukturál-
ních fondů tak, aby lépe vyhovovala potřebám 
evropských měst a metropolí.  

Ve zprávě se připomíná, že ve městech aktu-
álně žije 80 % z 492 milionů obyvatel EU. 
Města jsou nespornou hnací silou hospodář-
ského růstu celé Evropy, což zvlášť v době 
krize zvyšuje jejich význam. Mnoho měst se 
však potýká i s řadou závažných problémů, 
jako jsou sociální vyloučení, zvýšená krimina-
lita či poškozené životní prostředí. Jedním  
z hlavních cílů zprávy je proto podpora role 
měst v procesu soudržnosti tak, aby právě ona 
získala ve vztahu k národním vládám a evrop-
ským institucím stejnou pozici, jakou dnes 
mají regiony. »Je třeba přestat se na města 
dívat pouze jako na konečné příjemce evrop-
ských peněz. Jsou to subjekty, které spravují 
svá území a musí ve strukturální pomoci zís-

    Elektronický zpravodaj vydavatelství Economia   

25. 3. 2009   
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(Pokračování na stránce 2) 

Bude zateplování budov s řádnou garancí kvality? 

Ministr Svoboda nevylučuje, že 
časem ve výběrových řízeních na 
zateplování budov budou moci být 
zvýhodněny firmy, které získají 
osvědčení o odborné způsobilosti 
v tomto oboru.  

Foto: František Vlček 

 

Nezapomeňte si už příští týden zajistit 
dubnové vydání  

Moderní obce  
Mj. v něm připravujeme:  
• Ministr Svoboda obcím: Rodiny pro sociální bydle-
ní hledejte už teď 
• Nastal čas pro revizi daňových příjmů v obecních 
rozpočtech 
• Ministr Bursík: Nový odpadový zákon – cesta  
k vyššímu využití odpadů  
• Má ještě vůbec smysl třídit odpad? 
• Sociální podnikání i s podporou obcí 
• Tepelné hospodářství Hradec Králové šanci ne-
propáslo 
• Které sídlo bude Historickým městem roku 2008? 
Beroun, Jilemnice, či Šternberk?  
• Zákon o střetu zájmu a dopady na obce /5 
• Povinnost obce zajistit pohřbení  
• Odměny členů zastupitelstev  
• CzechPOINT a možnost snižovat správní poplatky 
• Městský úřad Hranice zvítězil v soutěži Národní 
cena kvality ČR  
• »Portál občana« CzechPOINT@home: K čemu 
slouží? 
• Reforma justice vstoupila už i na web 
• V Berlíně je jízdní kolo rovnocennou součástí 
dopravního systému  
• Držovice na Prostějovsku: Když obec mluví i  
s teenagery 
• Břemeno, nebo stimul rozvoje venkovského ces-
tovního ruchu? 
• Jak opakovaně přilákat turisty? Promyšlenou 
strategií 
• I venkov má své perly, jen je vyloupnout  
• Téma měsíce: URBIS INVEST a komunální tech-
nika 
• Příloha: Památky a historická sídla 
 

... a mnoho dalších zajímavých a inspirativních textů 

 

http://www.czb.cz
http://www.tzus.cz/cs/downloads/Registr_osvedceni_ETICS_03.pdf
http://www.moderniobec.cz
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Státní správa obmění čtvrtinu vozidel, emisí ubude 
Program obměny vozového parku veřejné 

správy za »čistá« vozidla, který vláda schválila 
v prosinci 2008, podporuje nízkoemisní poho-
ny a alternativní paliva. Do konce roku 2013 
by totiž hned několik tisíc vozidel státní správy 
mělo jezdit na pohony šetrné k životnímu pro-
středí. Do této skupiny patří i vozidla na stlače-
ný zemní plyn (CNG). 
Znamená to, že každé 
čtvrté státní auto musí 
být od roku 2014 tzv. 
»ekologicky přátel-
ským« vozidlem. Státní 
správa používá zhruba 
dvacet tisíc aut. 

Pro orgány samosprá-
vy může být obměna 
vozového parku za 
»čistá« vozidla pouze 
doporučena. Předmětem 
obměny vozového parku 
veřejné správy za 
»čistá« vozidla budou pouze osobní a lehká 
užitková vozidla, nikoliv vozidla nad 3,5 tuny. 
»CNG vozidla jsou takovými „čistými“ vozi-

dly. Pohony CNG téměř neprodukují prachové 
částice, produktem hoření stlačeného zemního 
plynu je jen CO2 a voda. Cena adekvátního 
množství paliva je přitom téměř poloviční a 
pořizovací cena vozů je stejná jako automobilů 
na naftu. Za vozidla CNG se také neplatí sil-
niční daň. Státní správa tak může uspořené 

finanční prostředky 
investovat do řešení jiné 
potřebné problematiky,« 
říká Markéta Schauhu-
berová, manažerka Čes-
ké plynárenské unie.  
Podle agentury Deu-
tsche Presse-Agentur se 
v Česku kvůli stále hust-
ší dopravě zvýšily emise 
skleníkových plynů za 
rok 2007 o 107 %.                                         
                      ( t z )  
 
V dubnovém vydání 

Moderní obce najdete i konkrétní příklady 
využívání CNG vozidel pro svoz komunálního 
odpadu, čištění ulic apod. 

kat vyšší odpovědnost za programování a 
distribuci strukturálních fondů. Městská di-
menze by se měla stát povinnou,« zdůraznil 
Oldřich Vlasák. Podle jeho slov finanční ná-
stroje typu JESSICA, JEREMIE, JASPERS a 
JASMINE jsou zatím spíše jen prázdnou ná-
lepkou, o které primátoři nic nevědí. To je 
třeba v příštím programovém období změnit. 
»Evropská regionální politika by měla více 
využívat možností spojených s mechanismy 
finančního inženýrství, jako jsou revolvingové 
fondy, které nabízejí výhodné úvěry, a neměla 
by se spoléhat pouze na granty, jak je tomu 
nyní,« konstatoval Oldřich Vlasák. 

Více peněz Pozemkovému fondu 
Poslanecká sněmovna v pátek 20. 3. jedno-

myslně podpořila na základě doporučení ze-
mědělského výboru navýšení výdajů rozpočtu 
Pozemkového fondu ČR (PF) na rok 2009  
o 1,3 mld. Kč. Původní vládní návrh počítal  
s úrovní výdajů z rozpočtu PF ve výši 1,8 mld. 
Kč. Navýšení o 1,3 miliardy korun je určeno 
na dorovnání části přímých plateb českým 
zemědělcům. Sněmovna už na únorové schůzi 
schválila novelu zákona o PF, která umožní 
převést uvedenou sumu na dorovnání doplň-
kových přímých plateb. Výbor pak tuto novelu 
jen promítl do rozpočtu fondu. Příjmy fondu 
by měly zůstat na 2,015 mld. Kč.  

Peníze pro jihočeské lesy 
Celkem 183 mil. Kč rozdělil za roky 2005 

až 2008 ze svého rozpočtu Jihočeský kraj jako 
příspěvky na hospodaření v lesích. »Finanční 
příspěvky na hospodaření v lesích jsou tradič-
ní podporou, která poskytuje vlastníkům lesa 
velmi potřebnou pomoc k zachování a zlepšo-
vání lesního prostředí. Jihočeský kraj přitom 
pokryl v předchozích čtyřech letech, kdy pří-
spěvky poskytoval, veškeré požadavky žadate-
lů a potvrzuje tak svůj zájem o péči o lesy na 
svém území,« vysvětluje krajský radní Karel 
Vlasák. Stejně je tak tomu i v letošním roce, 
kdy kraj zatím rozdělil na příspěvcích na hos-
podaření v lesích 6,7 mil. Kč. Ty zahrnují jak 
žádosti z roku 2008, které z časových důvodů 
nemohly být zpracovány v roce jejich podání 
(žádosti přijaté od 9. 11. do 31. 12. 2008), tak 
už i žádosti letošní (přijaté od 1. 1. do 3. 2.). 
Letošní příspěvky ze strany kraje jsou určeny 
na zalesnění, zajištění a výchovu lesních po-
rostů a na ekologické a k přírodě šetrné tech-
nologie.  

(Pokračování ze stránky 1) 

www.stavebniveletrhybrno.cz 
www.stavebniveletrhybrno.cz 

Má dnes smysl pořizovat si komunální techniku? 
V připravovaném dubnovém vydání Moderní 

obce (bude se expedovat už příští týden) se Jiří 
Fiurášek, jednatel společnosti Myland, s.r.o., 
zamýšlí nad tím, jak si vést a čím se řídit – 
zejména za současné hospodářské recese – při 
pořizování komunální techniky. Jeho text vyjde 
v Tématu měsíce na-
zvaném URBIS IN-
VEST a komunální 
technika. Mj. uvádí:  
• Například pořízení 
nového zametacího 
stroje bude z účetního 
hlediska definováno 
jako pořízení investič-
ního majetku, ale efekt 
zhodnocení nebude 
vždy jednoznačný. 
Především pokud výnos 
z provozního výkonu 
zametacího stroje ne-
přesahuje náklad na 
jeho výkon, je dosaženo záporné provozní 
rentability, což na sebe váže další rozpočtové 
náklady potřebné k zajištění provozu.  

• Základním kritériem posuzování většiny in-
vestic, obzvláště v oboru poskytování komu-
nálních služeb, je ekonomická rentabilita. Eko-
nomickou rentabilitu investice do komunální 
techniky, zjednodušeně řečeno, posuzujeme 
poměrem sezónní využitelnosti a doby život-

nosti na straně jedné 
vůči ceně a výkonu 
pořizovaného stroje na 
straně druhé.  
• V dnešní době existují 
způsoby a nástroje, 
které obcím a městům 
či jejich podnikům typu 
komunálních a technic-
kých služeb pomohou 
nejen s investičním roz-
hodnutím, ale i s nasta-
vením procesů k dosa-
žení jejich cílů.          
                     ( r š )  
 

K této problematice více v dubnovém čísle 
Moderní obce a také na internetových strán-
kách http://www.leasing-poradce.cz/. 

Na letošním veletrhu URBIS INVEST (souběžně 
se Stavebními veletrhy Brno) ve dnech 21. až  
25. 4. se v oboru komunální techniky představí  
i několik českých novinek.                  Foto: archiv 

AVE CZ odpadové hospodářství od března 
používá v Praze nové vozidlo na svoz odpadů  
s CNG pohonem.                                Foto: archiv 

http://www.moderniobec.cz
http://www.stavebniveletrhybrno.cz
http://www.stavebniveletrhybrno.cz
http://www.leasing-poradce.cz/


Veřejná ekonomika a správa  
Už 8. ročník mezinárodní vědecké konferen-

ce Veřejná ekonomika a správa 2009 se ve 
dnech 8.–10. 9. 2009 uskuteční v Ostravě. 
Připravuje ji VŠB-Technická univerzita Ostra-
va, Ekonomická fakulta, katedra veřejné eko-
nomiky, ve spolupráci s Nadačním fondem 
Karla Engliše při EkF VŠB-TUO. Přihlášku  
k účasti na konferenci je nutno vyplnit do  
29. 5. 2009 na internetové adrese 
www.ekf.vsb.cz/oblasti/veda-a-vyzkum/konference-a-seminare/akce-fakulty/2009-09-08-10-ves , 
kde najdete další podrobnosti. Kontaktní oso-
bou je Ing. Ivana Vaňková (tel.: 731 157 831, 
597 322 307, e-mail: ivana.vankova@vsb.cz). 

Na téma vodovodní přípojky 
Jste spokojeni s měřením vody odběrate-

lům? Víte, že životnost přípojek bývá polovič-
ní než u vodovodních řadů a podíl ztrát na 
nich už často převládá? Orientujete se dobře  
v poměrně složité legislativě? Víte, jaká je 
role obce při povolování, opravách a obměně 
přípojek? Odpovědi na tyto a mnohé další 
otázky můžete slyšet na semináři Vodovodní 
přípojky od A do Z, který uspořádá Česká 
společnost vodohospodářská dne 9. 6. v Praze.  

Na jejích internetových stránkách  
www.csvh.cz se o semináři dozvíte podrob-
nosti a můžete se tam na něj i přihlásit. 

Jak a podle čeho stavět v Praze 
Stavební řád, územní plánování a umisťová-

ní staveb v Praze jsou témata série tří půlden-
ních odborných seminářů, které se budou 
věnovat aktuálním změnám stavebního zákona 
a možnostem umisťování staveb na území 
hlavního města. Semináře se uskuteční ve 
dnech 28. a 29. 4. 2009 ve vzdělávacím centru 
Lisabonská 4, Praha 9. Přednášet budou JUDr. 
Václava Koukalová a Ing. Jana Kejvalová, 
specialistky na stavební právo. Semináře jsou 
akreditovány u Ministerstva vnitra ČR pro 
vzdělávání úředníků územních samosprávných 
celků. Podrobnosti na: www.studioaxis.cz , kde 
naleznete i elektronickou přihlášku.  

Obce a hlubinná úložiště 
Obce mají dostatečnou možnost hájit své 

územní zájmy při správním řízení k umístění 
hlubinného úložiště jaderného odpadu. Vyplý-
vá to analýzy ministerstva průmyslu a obcho-
du (MPO) o možnostech zapojení obcí do 
rozhodování o umístění hlubinného úložiště, 
kterou schválila vláda. Přestože současná 
právní úprava umožňuje obcím jasně vyjádřit 
své stanovisko, navrhuje MPO další možnosti 
pro rozšíření zapojení obcí nad současný stav. 
Navrhované možnosti spočívají zejm. v inten-
zivnější komunikaci za účelem jasného defi-
nování, ve kterém kroku se proces schvalování 
nachází, jaké další kroky se očekávají, jaká 
jsou rizika apod. V předloženém materiálu 
jsou vymezeny i činnosti, které bude muset 
Správa úložišť radioaktivních odpadů 
(SÚRAO) provést do roku 2010. Vybrat dvě 
vhodné lokality by měla v roce 2015. Zahájení 
vlastního provozu hlubinného úložiště se před-

25.  3 .  2 00 9 
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Energetické využití odpadu bude mít podporu 
Česká republika zaostává za vyspělou Evro-

pou nejen v recyklaci komunálního odpadu, ale 
také v jeho energetickém využití. Celých 71 % 
odpadu z českých domácností končí na sklád-
kách. Zhruba polovinu z něj tvoří bioodpad. 
Jeho rozklad přispívá ke vzniku agresivního 
chemického koktejlu obsaženého v průsako-
vých vodách a také uvolňuje metan, mnohoná-
sobně silnější skleníkový plyn než oxid uhliči-
tý. Přes snahu jej zachytávat velké množství 
uniká do ovzduší. Vyhozená biomasa navíc 
chybí v zemědělské půdě, ta ztrácí úrodnost i 
schopnost zadržovat vodu. Evropská směrnice 
o skládkování proto ukládá skládkování biood-
padu omezit.  

Ministerstvo životního prostředí (MŽP) už 
od roku 2007 poskytuje obcím dotace z evrop-
ských fondů na třídění zelené-
ho odpadu ze zahrádek i  
kuchyní, jeho zpracování  
v kompostárnách a bioplyno-
vých stanicích. Zdrojem dota-
cí se stanou také kraje, které 
nově získají polovinu navýše-
ní poplatku za skládkování 
odpadu spolu s povinností 
poskytnout je zejména na 
zlepšení nakládání s odpady.  

Obce však někdy čelí potí-
žím s odbytem vyrobeného 
kompostu. Vyhláška o po-
drobnostech nakládání s bio-
odpady jim proto umožnila 
využít i komposty s nižší 
kvalitou – například v leso-
parcích či při rekultivacích.  

Vytřídění bioodpadu nikdy 
není dokonalé a navíc roste postupně. Ke spl-
nění evropské směrnice proto potřebujeme 
ještě vybudovat nové kapacity na zpracování 
zbytkového komunálního odpadu – po roce 
2010 v rozsahu 600 tisíc a po roce 2013 jeden 
milion tun ročně. Připravili jsme nezbytná 
legislativní i investiční opatření.  

V novém zákoně o odpadech navrhujeme 
pokračovat v postupném zvyšování poplatku za 
skládkování. Jeho cena se tak postupně přiblíží 
ceně energetického využití komunálního odpa-
du ve spalovnách. Příjmy z navýšení skládko-
vacího poplatku navíc pomohou podpořit další 
projekty na využití odpadu.  

Stát dosud podporoval pouze vylepšení stá-
vajících spaloven: Spalovna v Brně díky tomu 
dokáže využít dvojnásobné množství odpadu. 
V roce 2003 ale tehdejší vláda zakázala posky-
tovat státní dotace na výstavbu nových spalo-
ven. MŽP nyní připravuje novelizaci Plánu 
odpadového hospodářství ČR, která dotaci za 
přísných podmínek umožní.  

Protože hlavním rizikem spaloven je možný 
negativní efekt na recyklaci, musí projekt ener-
getického využití počítat výhradně se zbytko-
vým odpadem po dokonalém vytřídění a být 
integrovanou součástí opatření k zásadnímu 
zvyšování recyklace. Případná spalovna nemů-

že být projektována na více než polovinu sou-
časné produkce komunálního odpadu v přísluš-
ném kraji.  

Evropské země úspěšně omezují skládkování 
bioodpadu také technologií tzv. mechanicko- 
-biologické úpravy (MBÚ), po které následuje 
spoluspalování vysokoenergetické části upra-
veného odpadu například v elektrárenském 
kotli. Česká legislativa pro spoluspalování 
upraveného odpadu vyžaduje tytéž přísné limi-
ty jako pro spalování odpadu ve spalovně. Po 
příslušné úpravě technologie a instalaci filtrů 
by potřebné množství vysokoenergetické frak-
ce upraveného odpadu zvládlo spoluspalovat 
několik velkých energetických kotlů v republi-
ce. Na jejich dovybavení, stejně jako na vý-
stavbu MBÚ, MŽP také nabídne dotace z Ope-

račního programu Životní 
prostředí (OPŽP). Chceme 
mít jistotu levného a rychlého 
snížení skládkování bioodpa-
du. O omezené prostředky, 
které z OPŽP vyčleníme, 
budou tedy na jedné straně 
soutěžit spalovny a na druhé 
MBÚ a spoluspalování.  
Z předložených projektů vy-
bereme nejefektivnější řešení. 
Často dostáváme otázku, proč 
nezměníme legislativu tak, 
aby se výstup z MBÚ stal 
výrobkem a mohl být spalo-
ván s mírnějšími limity  
v běžných energetických kot-
lích. Kromě ochrany ovzduší 
a férové soutěže se spalovna-
mi existuje ještě další praktic-

ký důvod. Dovoz výrobků – na rozdíl od dovo-
zu odpadu – nelze v rámci EU nijak omezovat. 
Jak ukázala kauza ilegálních dovozů na přelo-
mu let 2005 a 2006, čeká za hranicemi ohrom-
né množství takových »výrobků« připravených 
zaplavit Českou republiku. Místo vlastních 
problémů bychom tak řešili cizí. 

Během zhruba dvouleté práce na návrhu 
nového zákona nás přes šest tisíc lidí žádalo  
o konkrétní progresivní opatření, která jsou 
součástí našeho návrhu. Během loňského jara a 
léta návrh připomínkovala další tisícovka sub-
jektů. Diskutovali jsme s odpadovými experty, 
zástupci obcí, krajů i průmyslových svazů.  
V tuto chvíli probíhá závěrečné kolo diskuse  
k návrhu, který si můžete stáhnout na webu 
MŽP (www.mzp.cz/cz/odpady_zakon). 

 
M a r t i n  B u r s í k  

m i n i s t r  ž i v o t n í h o  p r o s t ř e d í  
 

První text ministra Bursíka k výkladu návrhu 
nového zákona o odpadech jsme v našem 
newsletteru uveřejnili před dvěma týdny, do-
končení tohoto seriálu vyjde opět za 14 dnů.  

V chystaném dubnovém čísle tištěné Moderní 
obce najdete k této problematice ještě zevrub-
nější článek šéfa resortu životního prostředí. 

Ministr Bursík: Přednost před 
skládkováním dostane energetické 
využití odpadu.      Foto: M. Svozílek 

Nad návrhem nového zákona o odpadech 

(Pokračování na stránce 4) 
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Obnova parku, oblíbeného hřiště na sídlišti, 
farní nebo školní zahrady, aktivity přispívající 
k ochraně přírody, výsadby sadů starých odrůd 
– program Strom života, jehož generálním 
partnerem je již pátým rokem společnost Skan-
ska, podpořil za deset let své 
existence přes pět set žádají-
cích. Jejich společným cílem 
bylo zlepšení životního pro-
středí České republiky.  

O granty až do výše 200 ti-
síc Kč mohou občanská sdru-
žení, obce a školy žádat i le-
tos. Společnost Skanska věnu-
je v roce 2009 na činnost pro-
gramu 5 milionů Kč. 

Uzávěrka pro podávání žá-
dostí o grant Strom života do 
maximální výše 200 tisíc Kč a 
100 tisíc Kč je 24. 4. 2009. Cíl 
grantového programu je při-
tom vyšší než jen samotná péče o krajinu či 
prostředí měst. Návod jak žádat o grant, po-
třebné formuláře i přehled projektů podpoře-

ných v předchozích letech najdou zájemci na 
www.stromzivota.cz/granty .  

Novinkou letošního roku je udělení Ceny 
Skanska. Získá ji vybraný projekt dokončený  
v roce 2009 za výjimečný přínos pro místní 

komunitu. »Hodnotit budeme 
především zapojení občanů, 
výsledky společné práce  
v rámci komunity a také ohla-
sy, které v ní projekt vyvolá či 
bude mít potenciál vyvolat,« 
vypočítává Magdalena Dobi-
šová ze společnosti Skanska.  
Více informací o grantech 
poskytnou: Miroslava Drobíl-
ková, Nadace Partnerství, tel.: 
515 903 125, e-mail:  
mirka.drobilkova@nap.cz 
(granty do 200 tisíc Kč), Fran-
tišek Brückner, Nadace Part-
nerství, tel.: 515 903 115,  

e-mail: frantisek.bruckner@nap.cz (granty do 
100 tisíc Kč). 

( t z )  
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pokládá v roce 2065. Jeho výstavba je podmí-
něna prokázáním jeho dlouhodobé bezpečnos-
ti. Proti umístění úložiště ve svém katastru 
jsou hlavně samosprávy, ale i ekologické orga-
nizace. Nebezpečný odpad z Temelína a Du-
kovan by proto mohl skončit v některém z pěti 
vojenských újezdů. SÚRAO už dostala od 
vlády úkol prozkoumat, zda by některý z nich 
byl z geologického pohledu pro hlubinné úlo-
žiště vhodný.  

V ČR se nyní vyhořelé jaderné palivo skla-
duje přechodně v meziskladech. Dva jsou  
v Dukovanech, další se připravuje v Temelíně. 

Litoměřice mohou poradit 
Sdílení osvědčených postupů bylo hlavním 

tématem setkání ve Zdravém městě Litoměři-
ce, jehož zástupci prezentovali své zkušenosti 
s prosazováním kvality, získáváním financí i 
realizací místní Agendy 21 účastníkům z dal-
ších měst. Setkání zahájil starosta Litoměřic 
Ladislav Chlupáč. Akci spolupořádala Národ-
ní síť Zdravých měst ČR (NSZM). Rozvoj 
města Litoměřice v souladu s MA21 předsta-
vil zastupitel a politik Projektu Zdravé město 
Petr Hermann. Litoměřice začaly s realizací 
MA21 v roce 2000, kdy také vstoupily do 
NSZM. Zdravé město podporuje rozvojové 
aktivity i díky vlastnímu grantovému systému. 
V Litoměřicích každoročně probíhají komunit-
ní kampaně, jako je Den Země, Dny zdraví 
nebo Evropský týden mobility, konají se také 
pravidelná a hojně navštěvovaná setkání  
s veřejností. V Litoměřicích pravidelně probí-
hají setkání s veřejností formou kulatých stolů 
s politiky, konají se také třeba řízené panelové 
diskuse na téma doprava. Loni se uskutečnilo 
Fórum Zdravého města aneb Desatero problé-
mů Litoměřic, které je vlastně veřejným pro-
jednáváním Plánu zdraví a kvality života  
v daném roce. Během práce ve skupinách 
účastníci veřejného setkání definují deset nej-
větších problémů města. V Litoměřicích se při 
setkáních s veřejností opakovaně ukazuje, že 
největším problémem města je doprava, a to 
jak z hlediska průjezdnosti města, tak z hledis-
ka parkování. Zdravé město Litoměřice klade 
také velký důraz na udržitelnou komunální 
energetiku, podporuje využívání obnovitel-
ných zdrojů energie, motivuje obyvatele speci-
álním dotačním programem.  

(Pokračování ze stránky 3) 

Moderní obec 
 

Předplatné na rok 2009  
si zajistěte na adrese 
www.economia.cz/predplatne 
 

Ukázkové číslo ZDARMA si 
objednejte na tel. 800 11 00 22 
nebo na adrese 

http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=MO 

Najde-li společnost Kärcher Česká republika 
partnera, který se o historické památky stará  
s plnou společenskou odpovědností, je připra-
vena pro něj zopakovat charitativní projekt, s 
nímž počátkem minulého desetiletí vstupovala 
na tuzemský trh. Tehdy totiž zdarma vyčistila  
kašnu na 2. nádvoří Pražského hradu od usaze-
ných nánosů špíny a zoxidovaného povrchu 
kamene. Firma jako »mezinárodní specialista 
na čištění« tehdy po konzultacích s památkáři 
použila jednoduché vysokotlaké čištění stude-
nou vodou za pomocí tlakové myčky o výkonu 
250 bar a průtoku 1000 l/ hod.  

Společnost Kärcher má v této oblasti rozsáh-
lé zkušenosti nabyté při provádění obdobných 
projektů ve světě, jako například bylo čištění 
hlav čtyř amerických prezidentů vytesaných do 
skály na Mount Rushmore v Jižní Dakotě, 

sochy Krista Vykupitele v Rio de Janeiro, 
Brandenburské brány v Berlíně a mnohých 
jiných. V zásadě lze použít technologii vyso-
kotlaké vody, páry, případně novinky spočíva-
jící v otryskávání povrchu památky suchým 
ledem.  

Milada Skutilová, ředitelka Kärcher Česká 
republika, nezastírá, že při výběru partnera, a 
to i z řad měst a obcí, bude hrát roli také atrak-
tivita památky. Města a obce, na jejichž území 
je zajímavá památka, která by potřebovala 
odborné očištění, tak mohou kontaktovat spo-
lečnost Kärcher Česká republika či její ředitel-
ku osobně a předat jim své případné náměty 
nebo požadavky tohoto charakteru.  

( r š )  
K témuž více i v dubnovém vydání Moderní 

obce. 

 

 

Ministerstvo pro místní rozvoj ČR pořádá seminář  
pro žadatele v programu IOP pro oblast intervence 5.3  

 

MODERNIZACE A ROZVOJ SYSTÉMŮ TVORBY ÚZEMNÍCH POLITIK 
 

v rámci podporované aktivity zaměřené na podporu tvorby a aktualizace územních 
plánů obcí s ohledem na udržitelný rozvoj území. 

 

30. 3. 2009, Dům kultury Dukla Pardubice, Gorkého 2573 
 

 Registrační formulář i program semináře naleznete na:  
www.strukturalni-fondy.cz/iop/seminare-5-3 

Kärcher zdarma vyčistí kulturní památku  

Už lze žádat o granty Strom života  
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